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обращения с отходами

Настоящая статья посвящена рассмотрению возможных гражданско-правовых способов экономического стимулирования различных 

видов предпринимательской деятельности, связанной с обращением с отходами. В статье выделяются основные проблемы реализации 

действующих методов стимулирования, например, отсутствие стимулирующего эффекта у платы за негативное воздействие на окружа-

ющую среду, экологического сбора, отсутствие льгот при осуществлении раздельного сбора твердых коммунальных отходов и ряд иных. 

Автором высказываются предложения по преодолению указанных проблем в целях повышения эффективности экономического регули-

рования природоохранной деятельности.

В статье исследуется возможность расширения применения в сфере обращения с отходами таких гражданско-правовых механизмов, 

как договорные отношения, концессионные соглашения, публично-частное партнерство, гражданско-правовая ответственность за при-

чинение вреда окружающей среде, а также возможность применения их в рамках мер экономического стимулирования для субъектов 

предпринимательской деятельности.
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Ponomarev Mikhail V., Research Scientist of the Department of Environmental Legislation of the Institute of Legislation and Comparative Law 

under the Government of the Russian Federation. Civil Law Means of Economic Motivation of Entrepreneurial Activities in Waste Treatment
This article is devoted to the possible civil law methods of economic stimulation of various types of business activities related to waste management. 

The article highlights the main problems of implementation of existing methods of stimulation, for example, the lack of stimulating effect of the fee 

for the negative impact on the environment, environmental fee, the lack of benefits in the implementation of separate collection of solid municipal 

waste and others. The author makes proposals to overcome these problems in order to improve the efficiency of economic regulation of environmental 

activities.

The article considers the possibility of expanding the scope of application in the field of waste management of such civil mechanisms as contractual 

relations, concession agreements, public-private partnership, civil liability for environmental damage, as well as the possibility of applying them within 

the framework of economic incentives for businesses.
Keywords: waste, solid municipal waste, biodegradable waste, biodegradable materials, waste management, economic incentives. 




